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VAKIF MEVZUATININ AKSAYAN 
YÖNLERİ SEMİNERİ PANELİ 

Panel Başkanı 
Prof. Dr. Turgut ÖNEN 

Konuşmacılar 
Prof. Dr. Fikret EREN 

Prof. Dr. Bahaeddin YEDİYİLDIZ 
Doç. Dr. Kemal ÇEVİK 

Doç. Dr. Ahmet AKGÛNDÜZ 

B A Ş K A N — Sayın Genci Müdür, Sayın Konuklar, iki gündür devam eden. Vakıf Mevzu-
atınm Aksayan Yönleri seminerinin son kısmına gelmiş bulunuyoruz. 

B u bölümde, panel düzeni içerisinde, iki gün zarfında verilen tebliğlerin, gereksinim duyul
duğu takdirde, ihtiyaç duyulduğu takdirde cevaplanması, birtakım yeni katkılarda bulunulması ve bazı 
lamulaıda da tamşma yapılması gerçekleştirilecektir. Bu prosedür içkisinde paneli sürdüreceğiz. 

Süremiz maalesef kısıth. Bize tahsis edilen süre saat 12.00'ye kadar. Bu nedenle sayın pane
listlerden mümkünse görüşlerini özet şekilde, kısa olarak sunmalenra istiıtıam ediyorum. 

Daha fazla vakit kaybetmeden, sözü önce Prof. Dr. Sayın Fikret EREhTe vermek isliyorum. 

Buyurun Saym E R E N 

Prof. D r . F ikret E R E N — Teşekkür ederim Saym Başkan. 

Vakıflar hukukunda veya vakıf mevzuatında aksayan noktalann düzeltilmesi panelinde, pane
list olarak vakıf hukukunun yeniden düzenlenmesine ilişkin baa önerilerde bulunacağım. 

Bugün. Türiciye'deki vakıflan,-iki gündür yapılan konuşmalardan da öğrendiğimiz gibi - ikiye 
ayırmakta yarar vardır. 

1. Tabiri caizse Cumhuriyet öncesi vakıflan. Buna çoğunluğu teşkil ettiği için mazbut vakıflar, 
yam Vakıflar Genel Müdüriüğü'nce yönetilen ve denetlenen vakıflar. 

2. Cumhuriyet sonrası vakıflar olarak ikiye ayınyorum. 

Cumhuriyet sonrası vakıflarda yönetim, zaten ilke olarak vâkıfln vakıf senedinde belirttiği 
kîşOcrce yürütülmekte, denetimi de Vakıflar Genel Müdüriüğü'nce yapimaktadır. 

Esas konuyu oluşturan mazbut vakıfların, yani ata yadigân ecdat vakıflannm durumudur. Me
seleye ö n c e makro açıdan yaklaşıyorum. Bir defa. yönetim örgütü yönünden. Vakıflar Genel 
Müdüriüğü'nün bugünkü statüsünden çıkartılması gerekiyor. Sayısı, tarüşmah olmakla birlikte 24 bin 
veya 34 bin vakfm yönetildiği bu Genel Müdürlük, bir Devlet Bakanlığına bağlı, bağımlı bir Genel 
Müdüriük. yamnda bir vakıf meclisi tarafından yönetilmekledir. 24 bin vakftn ve mal variiğı -birçok 
yönden parayla değeriendirilemez ama-100 trilyon veya 200 trilyon civannda olan, bir yönüyle tama
ma» paha biçi lmez sanal eserierinden, kültür esericrinden , bir yönüyle çok değerli servetten, mal 
varlığuKİan, ekonomik değerierdcn oluşan bu Genel Müdüriük ne olmalıdır? Önce, bizim daha önce, 
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Mtmd B e ş Y ü M Fİaım sunduğunSuz geniş bir konseyin. Idomitânin, araştumâ grubunun önerilerinde 
olduğu gibi otonom bir kunduş olmalıdır. Bunun örnekleri Töriciye'de vaıdır» bir T R T , bir Kredi ve 
Yurtlar Kurumu Genel Müdüıiügü, bunun gibi daha başka bazı kunduşlar. E n az onlar kadar değeı l i . 
manevî yönden bdjki on^ırdan daha değerli, maddî y ö n d ^ de paha I n ^ e z ^egeri olan bu yüce 
variıklan korumak; onannak, y a ş a t m a k ! ^ O halde, otönom bir kuruluş, yine bir Genel Müdür 
olabilir, ama belirli yellerce tayin edilmiş bir bakana, hatta Bakanlar Kunduna, icraya bağınüı olma
yan bir kuruluş tarafindan yönetilmesinde, bu manevî ve ek(Hiomik değeri yüksek olan vakıflar kuru
muna layık bir yönetim tara getirilece|i görüşündeyim. 

Bu şekilde, yemden kurulacak bir otonom öıgütün, 3 asli görevi olacaktın 

1. Y ö n e t m e 

2. Denetleme, 

3. İ ş l e t m e . 

Yönetimi, kendisinin kunduşuna i z in veren yasada detaylanyla b e ^ 
vakıfların yönetilmesi, taşra teşkilatmm kurulması ajrılır. 

İkincisi denetim, zatm tnıgün bu denetlemeyi yapmakta; ama, daha iyi organize ohnuş, uzman 
personelle, denetçilerie takviye edilir, donatUır. 

E n öpemli kısmı da işletme. x 

Şimdi, vakıflarm ihtiva ettiği degoder, bazismm para ile ölçülaneyeceği yfiksdc degerierdir, ta
rihî degederdir, sanat degerieridir, kültür degeıleridir. Bu değederin korunmâsı, bu değerlerin 
onaniması, bu d ^ d e r i n maziden hale, haldm geleceğe Türk nıhunun ve şuurunım bir özü olarak 
nakledilmesi başta gelen görevler arasında yer ahr. SİT alanlan olur. koruma alanlan olur ve ö z e ü e 
restorasyonu, vesaire olur. Tüddügün bu gurur ve ruh bilincim, gdecdc nesillere sadece mil l î açıdan 
dep, evrmsel açidan da sunma misyonunu bil yeni kuruluş kendisi üsflmir. 

İkinci önemli varlık, bugün 100 trilyon, 200 trilyon dedipniz, servete ulaşan bu mal variıgınm 
işletilmesidir. Otonom olan bir Genel Müdüdük veârgütte, bugünkü gibi lafta ona b a ^ . fakat ondan 
bağımsız bir banka değiL Bu banka, işletmenin bir finansman kuruluşu belki olabilir, ama, yine o tek
lifte belirttiğimiz gibi, bir millî holding etrafında, bu ata yadigan bugünkü hükümeüerin, gelecek 
hükümetierin hiçbirisinin herlıangi bir katkısıyla, hatta geçmiş hükümeüerin, kurulmamış olan, bir 
araya getirilmoniş olan bu büyük ekoncnnik mal vaıiığuun, heıhangi bir siyasî tandansa veya ekibin 
lu^ris ve ihtiraslarına maruz bırakılmadan veya teslim edilmeden, onu mal varlığından ayırarak bu 
kıûuluşa veren kişinin ruhunu, yattığı toprakta şad edecdc, azap içinde bıralcmadan yatıracak bir 
şekilde işletmek lazımdu*. Tabiî detaymı burada^sunmamıza lüzum yok, mevzuatta, y^nlacak kanun
da, bu detaye edilebilir. 

Bir defa gelir sağlar. Bu gelidede koruma, onarma işlerini yapabiliriz. Bunun dışmda daha 
birçok kazanç sağlayıcı noktalar da, yine vakıfların, ecdadımızm öngördükleri plüralist, çoğulcu 
amaçlan gerçekleştirecek y« ı i kurumlar... Mesela vakıflarm güzel yurüan vardu-, vakıf yurtlan. B u 
nun gibi -biraz sonra kısaca temas edeceğun- vakıf üniversiteleri, vakıf yüksdcokuUan açılabilir. 

Şiındi, vakıf mal varlığı hakikaten korunmahdır. Yani, "devletin mal ı deniz, yemeyen 
domuz" Bu laf, bir yerde vakıf mallanna da uzatdmış. Belediyelerin kanunuyla, gecekondu kanu
nuyla, tahsis belgeleriyle, kadastro kanunlanyla adeta şagillerini kullananlanna peşkeş çekihniştir. 

Şimdi, kamu mah statüsüne sokulmahdu-. Bu bir aüf yoluyla olur. Tabiî kamu mallanmn 
tarumı vardır. Vakıf kamu mah değUdir. Ama, kamunun birçok yönde yaranna tahsis edi lmiş mal
lardır. E n azmdan, mesela Kooperatifler Kanunu'nda hüküm var, "Kooperatif yöneticileri, devlet me-

168 



murlan hakkında cezaî üstülere, hükümlere tabidir" der. Burada da bir madde ile, bunlann kamu mal
lan statüsöne tabi olduklan, bunlar bakkmda bu hükümlerin uygulanacağı, bu nedenle başka zilyetlik 
yoluyla ikiiss^ edilmeyecekleri, belki imar ve ihya yoluyla kazanüamayacaklan vesaire düzenlene
bilir. 

Kiralama ve saüş yönünden bu noktada aynimak lazun, biraz daha sürekliliği olmak lazım. 
üfiDî holdingin gerek vâkıflann amaçlanna, gerek millî ekonominin prensiplerine uygun olarak, bu 
dOzodaneyi yîÇMibilmesi. Hele otonom, oldukça yan bağunsız K r kamu örgütünün veya yan kamu. 
yan ö z d örgütün yönetim, d^ıetim ve işletimi altında bulunacak böyle Wr mallar manzumesi, muhak-
âdc günün şartlanna uygun olarak, ekonomi, eğit im, turistik ve sınai amaçlaria da kullaralabilir, 
alımp satılabilir, ipotek edilebilir. Ama. bir üçüncü kişi taralından bunlann kazamiması, diğer bir 
kamu kunduşu tarafindan pazaılık yoluyla saün aimması, vesaire hususlara baa setler çekilebilir. 

B ir diğer önemli nokta: Vakıflan düzai leyen eski kanunla bu vâkıflann kül halinde, bir bütün 
halinde tüzel kişi olduğu ifade edilmiştir. Bu hukuk dışı bir ifadedir. Dün de bir ara bahsettim. Tüzel 
kişilik kül halinde olmaz. Gerçek kişi . bütün halinde, binlerce, milyariarca insan olabilir, ama, 
tf^Bİkişi ya l'dir, ferdidir, otonomdur, diğerierinden ayndır, bağunsızdır, çünkü. Mazbut vakıflar, 
kül halinde bir vakıf. B u hukukî ohnayan. hukuk dışı bir ekstrajüridik. hatta kontro jüridik hukuka 
karşı bir tenninolojidir. Yeni mevzuatta bu la&n kaldırılması lazımdır. Bu hususun uzmam bir hu
kukçu olarak, fevkalade rahatsız eden. hatta gülünç bir kavramdır. Bu laf. ya tamamen kaldınimah. 
yâ da şu halde düzelti lmelidir Her mazbut vakıf, bağımsız bir tüzel kişidir. Tabiî ha elimine edilir, 
mal vadıgı var mıdır, gayesi kahnış mıdır, acz halinde midir, mal variiğmdan, akanınlan, gelirinden 
yaşamas mümkün müdüı? Yaşayamayacaklar, yaşaması mümkün olmayanlar, amaçlan bitmiş olan-
hr. amadan dqutte olanlar, günün şartlanna uydurulamayacak olanlar tasfiye edilir. E n yakın amaçh 
diğer tnr vakıfla, -malvarlığı kahnışsa- entegre edilir, birieştirilir. diğerieri ortadan kaldınhr. Böylece, 
çağdaş hukukun içinde, hukuk dışı bir kavram ortadan kalkmış olur. 

Biran ipn, kül halinde tüzelkişidir, yani, bunlann tümü tüzelkişidir dersek, vâkıflann da amaç 
ttqrfuluklan olduğu, daha doğrusu maUarm belirli bir amaca özgüloıdiği , tahsis edildiği kuruluşlar, 
kişila-olduğunu hatulayacak olursak, şimdi, eğitim yönündaı özellikle üniversiteler, yükseköğretim 
yftmnden n|eseleye şöy le bir yaklaşmak istiyonun: Şayet, hukuk dışı ohnakla birlikte, bu hukuk 
dı^tak bazan devam edecdcse. dolayısıyla bütün mazbut vakıflar bir tdc tüzelkişi ise, o halde plüralist 
amaç E d i ğ i m i z çokçu amaç ve hukuk dilinde yine karma amaçh vakıflar dediğimiz bir vakıf kar
şımıza çıkıyor. B u vakıflarda, eğitim amaçh olardar mutlaka vardır. Yüksek öğretim, medrese, âli öğ
retim kuıma amaa gütmek isteyenler de mutlaka vardır. O takdirde, bu noktai nazar bence saçma ol
makla birlikte kabul edilirse. Vakıflar Genel Müdüriüğü'nün vakıf üniversitesi kurması, hukukun ta 
kendisidir. Hukuka aykırılık yoktur. Çünkü, plüralist ve karma amaçh vakıflarda, madem ki 
amaçlardan bir tanesi medrese, yüksek mektep kurmaktır. Gayet tabiî o çağda üniversite lafi belki 
knDimılmıyonlu, -belki değil, kullanılmıyordu- karma amaçh, plüralist amaçlı vakıflar, yani 24 bin 

33 tnn vakıf içinde herhalde birisinin senedinde, mektep ve medrese, âli mektep kurulsun lafi 
vaıdır. Tdc amaç. Vakıflar Genel Müdüriüğü'nün üniversite kurmasma yeteriidir. 

Eğer. her biri ayn bir tüzelkişilik kabul edilebilirse, hukukta iki çağdaş ilke vardır: Birisi 
dürüstlük kurah ilkesi, ikincisi amaçsal. teleolojik yorum ilkesidir. Çağdaş hukukçu olanlar, daha 
doğrusu modem ve çağdaş yorum teorisini öğrenmiş ve bilmiş olan hukukçular, teleolojik yorumda 
intra vires dediğimiz, yani tüzel kişi l iğe ruh ve kişilik veren amaç yorumunu yaparlar. Zaten, tüzel 
kişilra-olarak vakıflar, amaç kişileridir, gaye kişileridir. Gerçekleştirmek istedikleri nihaî hedefler, ara 
hedefler vardır. B u , amaç içerisinde, eğitimin, yüksek eğitimin her türiü nihaî amaca gidecek yolda 
aıaç olarak kulanılması, teleolojik amaçsal yorum kuralımn da tabiî bir sonucudur. O zaman, mesela 
dün burada, benim başkarüığım altmda yapılan tartışmaya atılmak istemedim: ama, şimdi görüşümü 
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belirtiyorum^ Guraba Hastanesi bugün bir vakfiye4ir. O vakfi kuran merhume vâkıfin. gurbetteki 
kişilerin sağhgma faydalı olabilecek şcddlde gerçekleştirebilmek içm, -Ülker Hanım'm da bira ara te
mas ettiği gibi- modem iıp teknolojisi, -̂ncdir modem dp t^cnolojisi; modem tıp ilmidir. Modem tıp 
ilmi nerede olur- üniversitede olur. Onun desteğinde yine, her biri ayn tüzel kişiliktir diyecek olursak, 
yine sonuca varmamız, amaçsal yoruma vannamız mümkündür. Yani bugün, çağdaş medeni hukuk 
ve bunun yoramculîın, bu türlü böyle l a M söze dayah yonım degît . . Efendim, senette yüksek mek
tep lafi yok, o halde bu üniversite açamaz. Bu bugün -ki medeni hukukçular bizleriz- medenî hu-
kukçulann artik terk ettiği bir yorumdur. Teleotojik, amaçsal yorum, yani amaca göre sonuca gitme 
yorum teorisi, bugün înedenî hukukün ve hukukun kabul ettiği son hukuld yomm şeklidir. 

O nedenle, Vakıflar Genel Müdürlüğümüz gibi, trilyonlara varan, maddî serveti trilyonlarla 
ölçülemeyen tarihî serveti olan bir Genel Mffîiüdüğün üniyersite kurmaması diye bir ş e y zaten ola
maz. Bunun kurdurulması için, şimdi bir öneride daha bulunuyorum. Vakıflar mevzuatinda, yüksek 
Öğretim kurumlan, yani üniversiteler, yüksekokullar, akademiler vesaire kurulabileceği zaittir, ama 
bazen zaitte de fayda vanlu-ilkesi gereğince kurulmasım öneriyorum. 

Toparlıyorum: Bir defa, mazbut vakıflar yönündai, öıgül kuruluşun, yan kamu hukuku, yan 
özel haksk katmalı, otonom, yan özerk -tam otonom cimrisine sığmaz, yine belirli yerlere seçi lecek, 
yönetim kunılunca yönetilecek. Genel Müdürü olacak, belki bir yan otonom- örnekleri var. Kredi 
Yurtiar Kurjımu, YÖK gibi bir öıgüte kavuşturulması gerekir. B u takdirde, siyasî iktidariann veya 
bakanlarm sultasmdan veya eğilimlerinden, bu ata yadigan vakıflan uzak tutmak ve süreklilik, istik-
rar^ kararlılık atümüanm da kazandınnak. Bunlann mallarına, kıyas yoluya kamu mallanna uygula
nan hükümlerirı uygulanmasmı getirme. İşletmecilik yönünden, bankası başta olma üzere, turistik, 
dtonomik» kültiir^, sosyal, sınaî ve diğer atıhmlar, kuruluşlar kurması vc millî bir holding iç inde 
bunu ekonomik ve işleünecilik yönündoı teşkilaUandınna ve nihayet, bütün vakıflan nihaî amacı ya 
hayri, ya dirtf, ya içtimaidir, yani, ektime dönüktür. Bu güzide vakıflar kuruluşuna, bir değU belki 5, 
10 tîme rekabete, modem ilme ve teknolojiye açık, yenilikler getirebilen vakıf üniversiteleri kurma 
imkManmn tanınmasım Öneriyorum. 

Teşekkür ediyorum Sevgili Başkamm. 

B A Ş K A N — B i l g i l i ve dcğerii meslektaşım, arkadaşım Prof. E R E N i n , gerçekten muhtevalı , 
değerii beyanlarım dinledik. Kendisine teşekkür ediyonun efendim. 

İkinci konuşmacı olarak. Sayın YEDlYILDIZ'ı istirham cdiyomm. 

Buyurun efradim. 

Prof. D r . Bâhaeddin YEDÎYİLDIZ — Teşekkür ederim Sayın Başkan. 

Değerii dinleyiciler, sabahtan bu yana değerli konuşmacılan dinliyoruz. Maalesef ben mücbir 
bazı sebepler yüzünden katılamadım. Dün, sabahtan akşama kadar da, vakıf mevzuaünda aksayan 
yönler konuşulmuş. Kısmen aıkadaşlardan ne konuşulduğu hakkmda bilgi edinmeye çahştun. Ş ö y l e 
bir intiba uyandı bende: Öncelikle şunu belirtmek istiyorum ki. Vakıflar Genel M ü d ü r i ü p , 7 yıldan 
bu yana, senede bir hafta vakıf konusunu geniş boyuflar içinde tartışmakta. Çok da faydalı olmakta. 
Ben, hemen hemen bunlann hepsine büyük ölçüde katıldun ve son derece istifade ettim. 

Yalnız, burada gördüğümüz bir manzara var. Özellikle, ilk gün açdışta devlet çapuıda bir açıhş, 
bakanlanmız buradalar, konuşmalan yapıyoriar, fakat, ondan sonraki kısımlan, meselenin s iyas î 
yönünü halletmek üzere, dinlemeden gidiyoriar. Tabiî istisnalar hariç. Karşımda şimdi Pariamenteri-
miz Sayın ERGİN var, o tiiriü insardar hariç. Genelde bu böyle. O halde, biz ilim adamlan yahut 
tHirokraÜar konuşuyoruz, tartışıyomz, bazı sonuçlara da vanyoruz; fakat, yıl geçiyor aym meselelerle 
karşı karşıya geliyoruz, yine konuşuyoruz. 
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Şimdi, elimde bir kiiap var, bu Genci Müdürlüğün bir çalışmasıdır. 1. Vakıf Şurası 3-5 Aralık 
1985He toplanmışür bu şura da bir hafta boyu mesele geniş ölçüde tarüşılmışür. Az tebliğli; fakat çok 
tamşmalı bir çahşmadır bu. Ve bu çalışmamn bir bölümü de, vakıflar mevzuaü oturumudur. Burada 
mesde mevzuat açısından geniş ölçüde ele alınmış, tanışılmış ve şuranm birinci otunımu vakıf, kültür 
ilişkileıidir. K i , bazdır. Sayın Hocamızm sabahki tebliğinde iyi bir şekilde izah ettiği temel meseleler, 
kültür meseleleri ele ahnmışiır. İkinci oturumda mevzuat tartışılmıştır çok geniş olarak. Üçünü otu-
nımda da restorasyon işleri ve arşiv meseleleri tartışılmıştır. Yine bu kitabın sonunu açarsanız, orada, 
vakıflar kurumu kanun tasansı göreceksiniz. Yani , aşağı yukan aksayan yönlerin giderilmesi için 
hazıılanmış Wr kanun tasansı. Sabahtan beri dinliyonım. Vakıflar Genel Müdürtüğü otonom bir ku-
nım haline getirilmelidir. Evet, bu kanun tasansında kısmen o teklif vardır. 

Bu , herhalde Meclise kadar falan da gitti; fakat, hiçbir ses soluk gelmedi. Niçin?.. 

. O halde, benim gönlüm arzu ederdi ki, bu seneki oturumda, madem ki mevzuat tekrar ele 
abmyor, aksayan yönler ele alınıyor, o halde, mevzuaun kendisindeki aksayan yönlerden önce, yani 
işler neden aksıyor sorusuna cevap aramamız lazundır. Dört sene önce bunlar konuşulmuş, tartışılmış 
ve yayınlanmış. Yani , arşivde kalmamış, yaymlanmış. Bu açılışlan, toplanulan resmen yapıyoruz. 
PDlitikacımız da katılıyor, devlet adamunız da kaulıyor, bürokraümız da, ilim adamlarımız da ka-
tıhyor. Konuşuluyor, karariaşünlıyor, fakat uygulamada bir şey yok. Niçin?. 

B u sonmun, çözülmesi lazım bence. Yoksa, 40 yıl daha konuşuruz, yine karartan ahnz; fakat, 
bu ndcada kalıyoruz. 

B u girizgâhtan sonra, bir noktayı vurgulayacağım. Kanunun aksayan yönleri çoktur, boca
lanma katılıyorum. Fakat, aksamayan yönlerini işletiyor muyuz meselesi de var. Yani, mevcut kanu
nun ge ıe^ni , amir hükmünü yapıyor muyuz? Meseleye bir de o açıdan bakmak lazun. 

Ben, bu şurada vermiş olduğum tebliğde, -gerçi benim tebliğim arşiv konusundaydı; ama- teb
liğimin baştağı, " B i r T ü r k Vakıf ları A r a ş ü r m a Enst i tüsü Kurulmal ıd ır" idi. Gerekçesini an
latıyorum: Bir noktada şunu söylüyorum. Yani , 35 tarihli 2762 sayıh Kanun. Burada zikredildi. Bu 
ne diyor, özdl ikle mazbut vakıflar konusunda, 'Tahsis edildikleri maksada göre kuUamImalan, kanu
na veya amme intizamına uygun olmayan veya i§e yaramayan bir hale gelenleri ise, mümkün mertebe 
gaye itibariyle aym olan diğer hizmetlere tahsis etmek mecburiyetindedir" Kanun bunu amir. Sayın 
roEN hocamız biraz önce belirtti. Yorum meselesi. Yoruma da lüzum yok, emrediyor o yorumu 
y î p n <Kye. Vakıflar konusunda kanun emrediyor, eğer uygulanamazsa, o şekilde yonun yapın, ama
ca uygun o şekilde işletin diyor. Bunu arz ediyorum. 

Tabiî bu 227 sayıh Vakıflar Genel Müdüriüğü'nün Teşkilat ve Görevleri Hakkındaki Kanun 
Hükmündeki Karamame'de ise, aynı şeyler daha dctayh olarak yer alıyor. "Val^a ait müesseseleri 
gişelerine göre yalatmak" Birinci amacı budur. 

Şimdi sorumu soruyoıum: Selçuklu-Osmanh döneminde kuruhnuş olan mazbut vakıflann ga-
ydeıini tam olarak biliyor muyuz, bilmiyor muyuz? O zaman da sormuştum. Sabahleyin Saym ZAtM 
söylediler, "Uygu lanmıyor" dediler, yani, gayelerine göre uygulanamıyor, yani amaçlanna uygun 
olarak kulanılamıyor. Bunu kime sorarsamz sorun, Saym Genel Müdürümüze de sorsak ayra cevabı 
alacağız zannederim, veya yardımcılanndan, veya bürokratlardan veya politikaalardan, kimden sorar
sak soralım gayeyi bilmiyoruz. 33 veya 27 bin vakfiye deniliyor. Ashnda tamamı da o kadar depdir, 
belgesi olandır orada. Yoksa, belgesi arşive g innemiş olan yüzlerce, binlerce vakfiye var. Tabiî, 
Gend MüdOriük arşvine ginnemiş olan. Ama, gidin İstanbul'da Başbakaıüık Arşivi'nde, yığmla ora
da olmayan belge bulursunuz. Tapu Kadastro Genel Müdürtüğü Arşivi'ne gidin, yığınla belge bulur
sunuz. Onlan deriedik mi, muhtevâlanra tahlil ettik mi; yok. Benim, dört yıl önce " B u enstitü ku
rulsun" dememin sebebi, önce kanunun emrettiği şeyi, amir hükmünü işletelim, bir bilelim bunu 
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<^/Kedir, ıa&«fis ıediyor, kanon Inze neyi yapmaduzı amecfiyoı? Somsuna bir defa cevap bulalım. 
Qnubi]miy«n]Z. < ..s 

Ondan sânıC valdt kısa olduğu için uzatmayacağım- bımlar fâblil edilmdi, muhtevalan onaya 
k(M)mah, Idzmet alanlan kategorileştirilmeli ve her kategoriye göre -mesela Saym Hocamm belirttiği 
e^tim bir ksO^^ridlr- yeıü iMojder hazulanmah, Sniversite mi açdmah, yüksdcdail mu açılmah neye 
karar verilecekse, o şddlde bh- hizmet bhimi bluştunıhnâhdır. 

Müsaade ederseniz iki paragraf pkuyayun. Burada^yle diyonım: "Birkaç örnek vererek mese
leyi müşahhas Hale geümemizi M§iinceterunmi daha iyi açıklanmasına yardımcı olacaktır 
samyorum. Yukarıda Vakıflar Geneimdürt^'nünpHgp yapnuüçuı olduğu hizmetleri sıkarken, 
Vak^Gureba Hastanesiyle de sağbk kizn^OeriyûrûttağMi söylemiştim" Dün de konuşuhnuş, gali
ba bugün de s ö t konusu edildi. B o ı , I985*te söyflljranım bunu. "Val^Gureba Hastahanesi bilindiği 
gibi. Bezmi Alem Valide Suüan'm Vaizidir. Val^kur GenelMûdürlüğübu hizmetiyle Valide Sul-
tan'm ttadesine saygı göstermekte ve onun vıü^iyesinddd gardan yerme gedmeye çalıpnaktadır. Fa
kat, Selçuklu'lardan 1926'ya kadar himete açılnus olan Vaktf Sıklık Kuruluşları, sadece Gureba 
Hasumesi'nden ibaret nüdir? Elbette Aayır. MilnewerUriinizhcfizalarms^le Ur yoklayacak olsalar; 
Kayseri'deki Gevher Nesibe Ştfahanesi ve büisigindeld G^asiye TtpMedresesi'm. Sivas'taki Birinci 
İzzettin Keykavus Darü^ası'm. İihanhiardah kidan Amasya DarOss f'^'ni, İstanbul'da Fatih'in ve 
Kanuninin darûss^ ve tıp medreselerini. Çankırı. Divriği. Edime darSss falarım ve daha nicelerini 
hanrJaycaklardır" 

îşte, enstitüde, -yrm kundmasmı iştediğim enstitüde- yukanda bahsettiguniz tarzda, sağlık ka
tegorisi altmda, sâğhkİa ilgili bütön vakıf buuluş lan tespit edildikten sonra, vakf îyderm muhteva 
tahlilleri yapılacak, |U)plam gdirieri beUdeı^oek, bunkon en verimli ş d ^ e nasıl işletilecekleri ve bu 
gelirlerie bugün, esliden sağlık vakfi kuımuş bütün vâkıf kuruculannm iradeleri g ö z önünde bulun
durularak, bu sahada nder yapılabileceği hâkSiiaa WâA&ç üietilecektir. Bihndiği gibi. s a i k l a ilgili 
bu kuruluşlar, sadece hi^itahahe d e p , aym zâmahda ujfrguUımah ü p « ^ t n n i yapan mericezlenUr. 

Yukanda belinildiği gibi, aralannda tıp medresderi de v a r ^ . Tıp medreseleriinde olduğu ka
dar, darûşşiİaaiîila «k araştumalaf japı l ıyor ve kitaplar yazüiyoıdu. Mesela Fatih'in başhekuni Sa -
buncuogiU jŞerafettin Bin Ali , Amasya Dar^sifası*ııda 14 yd hekimlik y j p m ş ve bu sürede Türkçe 
olarak Riöbflî-Cenahiyetül- Gfflhaniye adh minyatür bir ö p kitabı yazmıştır. Kitabm önsözünde ya
zar, "Bu kİ^pta, amdiyat türierini teoübeye dayanaric anlattığım, bunlan inceleyecek tabiplerin hata
dan, hastalarm da böylece beladan kuıtulacaguu" l»ldmnddedir. . 

!şte, söz konusu enstitibıün ys^Ktcağı tahliller neticesinde dde edilecek veriler, ilgili kanunlann 
amir hü^Ohıleri çerçevesinde değeıiendirildiği zaman, öyle zannediyorum k i , V^Juflar Genel 
MüdüriÜğO, sağlık alanmda sadece Gıueba Hastanesiyle yednemeyecdc ve m azmdan bir de vakıf ü p 
fakültesi açmak zonıda kalacaktır. Böylece, sadece tsıinin d e p , sağlıkla ilgili vakıflar teessüs etmiş 
olan bütün vakıf kuruculannm iradderine saygı gösterihniş ve yfirflriüktdd kanunlanmızm gereği de 
yerine gedrilmişolacakbr. 

Ben hukukçu değilim; ama, zannediyorum Saym Hocamm bahsettiği amaçsal yorumdur bu. 
Yani, bü- kültür tarihçisinin yapüğı yorumdur ve zannediyonmı hukukla da birieşmektedü-. 

tkind örnek sosyal alandadu*. Burada verdiğim; çünkü, Osmanhiarda, Selçuklularda bütün 
eğitün lamunlan vakıftu*. Büılerce vakıf var hocamm temas ettiği. Bûinde olsa dediler, ben binlerce-
sini sayabilirim. O halde, sosyal ilünler üniversitesi laumak zonındadur Vakıflar Genel M ü d ü r i ü p . 
Eğer, bundan 54 sene önce çıkan kanunun emrini yeıine getimek istiyorsa. Kanun emrediyor, 
"Amaca göre kurulacak:' diyor, yaptuılacak diyor. Fakat, pek bunu uyguladığrauz yok gibi geliyor. 
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Diğer önıdcta ı sarfınazar ediyorum ve teşekkürlerimle, saygüarunla sözlerime son veriyorum. 

B A Ş K A N — Efendim, Teşekkür ederim Saym Profesör YEDİYILDIZ. 

Üçüncü panelist aricadaşumz Doç . Dr. Saym Kemâl ÇEVlK'e söz veriyorum. 

Buyurun Saym g E V İ K . 

D o ç . D r . K e m a l Ç E V İ K — Teşekkür ederim Saym Başkan. 

Profesör Ö N E N , aynı zamanda bizim fakültemizin dckamdır. Onun için, panelist olarak bu 
toplantıda konuşuricent, aynca sözlerime çok dikkat etmem ve zamanında bitinnem gerekiyor. 

E f o ı d i m , Profesör Y E D l Y I L D I Z m belirttiği bazı hususlar önon l i . üzerinde dunilması lazım 
gelen hususlar. Ancak ben, bir müşahhas konuya işaret etmdc istiyorum. Bunun yanında, yine de 
198Ste hazırlanan tasanyı okudum, bu arada, o tasarıya eklenmesi lazım gelen hususlar da var. Bu 
bakımdan ben yine, bu mevzuata eklo ımesi gerekoı ve dün de teUigimde bdiıttiğim. bugün de -dün 
de ifade etiler ama- batimle aym görüşte olduğunu daha açık bir şekilde dile getirdiler Saym Hocam, 
mazbut vakıflarm tüzddşiliği konusunda. Mazbut vakıflann geleceği bakımmdan, bundan son derece 
maunun oldum. 

A y m zamanda, millî holding kmusunun da benimsenmiş olması, gerek Profesör E R E N ve ge
rekse Profesör ZAlNTin miHî holding meselesi üzerinde durması, Wzim için aynca mutluluk verici bir 
olaydır. Mil l i holding konusu dahil, belirtilen diğer hususlan daha önce biz Altmcı B e ş Yılbk 
Kalkınma Plam Vakıf İhtisas K(nnisy(Hiu çalışmalarında -arkadaşlar hatıriaılar- üzerinde hassasiyetle 
durmak suretiyle, bir rapor halinde yazüı bir şekilde Devlet Planlama TelŞkilatı'na takdim etmiştik. 
ZanKdiyonun, onlar basılmıştır, inlemiyorum bize gelmedi. Ama, bu millî holding meselesinin bu 
şddlde i lmîotoritderce de kabul buyunilmuş olması, son derece sevindirici ve geleceğe güvenle bak
mamıza s e b ^ olan lxr husustur. 

Profesör YEDİYTLDlZm, Türic Vakıllan Araşünna Enstitüsü kundması yolundaki teklifi. Ben 
taWÎ bugün de aym şeyi gündeme getinnek istemiyomm. Saym Başkanım müsaade e d a i e ı s e çok kısa 
olarak üzerinde duracagun. Ama, getirildiği için söylOyonım. Yüksdc öğretim Kurulu tarafindan ka
patılan Bezmi A l a n Üniversitesi'nin fizibilite raponmda. aym zamanda, Beyefendi'nin belirttiği Tüık 
Vakıflan Araştırma Ejısittüsü kumlması yolunda bizim, bu üniversitenin aynca bir enstitüsü olması 
bakunından, bu hususu, eski çahşmalan da nazan itibara alarak, üniversitenin statüsünde -zaten 
Yüksek öğretim Kurul Kanununda da vardır- belirioniştik. Eğer üniversite kapatılmasaydı, bu enstitü 
kurulmuş ve Türic Vakıflan Araştırma &mitüsü faaaliyetlerine başlayacaktı ve epeyce mesafe almış 
olacaktı. Ama, maalesef, bilindiği gibi, bu üniversite k^atılmıştır. Yani. Yüksek öğretim Kumlu 2 
yıl e w d veıdiği izni geri almışur. Profesör Ö N E N de temas ettiler. Onun için bu k(»ıuya kısa olarak 
deniyorum. 

B a ı i m belirtmek istediğim husus, müşahhas hususlar şunlar 

Mazbut vakıflarm tüzel kişiliğinin vakıf mevzuaünda kabul edildiği görüşündeyim. Vakıflar 
Kanununun 7 nci maddesinde de bu konu açık ve sarih olarak düzenlenmiştir. Keza. Medenî Kanu
nun 45 inci maddesi de buna imkân vermektedir. İsviçre'den getirilen Profesör Leemann'm İsviçre 
Hukuk sistemindeki faridı tüzel kişilik anlayışının, o zamanki kanun koyucu tarafindan Sous entendu 
veya iyi tetkik ediloneden kanuna ginnesi yüzünden, mesele anlaşılamamtşür, onun için kül halinde 
tabiri gibi. Profesör E R E N ' i n çok veciz bir şekilde, ilmî olarak ifade ettiği gibi. Türic pozitif huku
kuyla bağdaşmayan bir kavram getirilmiştir. B u bakımdan, uygulamanın. Vakıflar Genel 
MOdüriüp'nddci bundan sonraki uygulamalarm. Vakıflar Genel Müdüriüğü'nün mazbut vakıflarm 
tüzd kişiliklerinin mütevellisi olarak hareket etmesini ve bundan sonraki, mazbut vakıflarla ilgili ta
sarruflarda, bürokratik engellerden de sarfınazar etmek suretiyle mazbut vakıfların mal varlığı 
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üzerinde, onlanıı gayeleri istikainctinde, her türiü tasanıAa bulunabilecdderini. uygulamalanmn bu 
istikametle yönlendinnelerini ben, pozitif hukuk kurallanm belirtmek suretiyle savunuyorum. 
Profesör E R E N de, bizim görüşümüzü, bizden daha geniş bir şekilde ve ihnî esaslara, i lmî noktalara 
temas etmek suretiyle açıkladılar. Kcndücrine de aynca teşekkür ediyorara. 

İkinci müşahhas teklifim, önerim; çünkü, dün bizim tebligimizdeki husus bugün tekrar 
gündeme geldi, mazbut vakıflann tüzel kişilikleri, hükmî şahsiyetleri meselesi. Uygulamada sıkıntı 
yaratiuı, yaratacak olan bir husus var. O da şu: Yeni vakıflaria ilgili. Ticarî işletme işleten vakıflar, 
şimdi, çok sayıda vakıflar kuruluyor. Vergi muaflyeti alan vakıflar var, başka vakıflar var. Bunlar, 
gayelerini gerçekleştirtnek için, ticarî işletme işleiiyoriar. Şimdi, vergi ile i l ^ arkadaşımız herhalde 
tebliğinden sorira gittiler. Burada mı bilemiyomm, hertialde yoklar. Tıa)ifzamaıi olmadığı için o ko-
nüya girmedik. Şimdi belirtmeye çalışacağım. Efendim, biz ticarî işletme ile iktisactf işletmeyi birbi
rinden ayıhyoruz. Ikaisaîtt işletme aslında Türk pozitif hukukunda tabam yapılmamış bir kavramdır. 
V e t ^ kaöûıflanndâ vis. iktisadî işletme kavramı geçiyor. Ticaret Kanonu'nda, ashnda işletme olarak 
iki şey vaı^fe Birisi ticarî^işletmderdir. Diğeri de esnaf ışictm me
sele, vakıflann ticarî işletme işletmeleri halindfe, vakıflann, yani vakıf tiizd kişiligininftacir sıfatım ahp 
alamayacağı meselesidir. Yani , ticarî işletme işleten vakıflar, tacir midir, değil midir? Bunun çok 
önemli sonuçlan var çünkü. Ticaret Kanunu'nda, gayesine.vaanak için ticarî işletme işleten demekle
rin tacir saj^Jacağı açıkça düzenlenmektedir. Fakat, ti^ş^rf işjeüne işleten Vakıflann, tadr olacağı belir-
tilmeaniştirl Ticaret Sicili Nizamnamesinde yahnz, tica^ ı^cünesi plan vakıflann işletmelerinin, 
vakfin adma kaydedileceğine dair ye ücarct unvanlanyla ilgili hüküm y a r ^ . Bunun dışında, heıfıangi 
bir düzenleme yoktur. Budurumda, ticarî işletme işleten vakıflar, iflasa tabi midir, borçlanndan do
layı? Bu birinci husus. 

İkinci husus, ti(^ iletme işleten vakıflarda, tadr olmarım diğer hOkim ve soru^ 
cak mıdır? Tacir ohnamn çok hüküm ve sonucu vardır, dokuz tane, onlan burada saymak istemiyo
rum. Mesele bilhassa, bir ticaret şirketi kurmak suretiyle ticşrî işletme işleten vakıflardan ziyade, 
çünkü onlar, bir ticaret şirketi kurduklan zaman, o ticaret şirketi t||zel kişiliği aynca tacir sıfatım alır, 
ama bu- ticaret ş i^et i kurınşdan işipbpe işleten vakıflar, mesda Türidye Diyanet Vakfi gibi va
kıflar, -Türkiye Diyanet Vakfi, bilindiği üzere bir tüzıplkişilikle, yani bir ticaret şirketi kurarak işletme 
işletmemektedir.- tüzel kişiliği olmayan ticarî işletmeleri vaıdır. Bunun gibi çok vakıflar var. B u halde 
durum, ortadadır. Yani, meri mevzuat bu konuya çözüm getirmemektedir. Bazan mahkemeler, vakfın 
ticarî işletmesi dolayısıyla iflasına karar yercbilider. Mesela (A) Vakfituıı ticarî işletmesinin borçlan 
dolayısıyla (A) vakfinm tacir sıfaü kabul edilerek, mahkeme vakfin iflasım isteyebilir, yani ticarî 
işletmenin alacaklüan, iflası isteyebilir. Veya v ^ f , İçendi kendinin iflasuiı isteyebilir, tacir olursa. 
Bence, müşahhas olarak bu iki meselenin üzeriııdç;.. Taİ)iî; kanun koyucu bu görüşlerimizden etkile
nir mi, konuya eğilir mi, eğilmez mi ayn mesele; ama biz, bunlan gündeme getiriyoruz. 

Teşekkür ederim. 

B A Ş K A N — Efendim, sevgili Doçent ÇEVİK'e, açıklamalanndan dolayı teşekkür ediyo
rum. 

Dördüncü panelist hocamız Saym Doç. Dr. Ahmet AKGÜNDÖZe söz veriyorum. 

Buyumn Sayın AKGÜNDÜZ. 

D o ç . D r . Ahmet A K G Ü N D Ü Z — Teşekkür ederim Saym Başkan. 

Değerii dinleyiciler, ben önce şunu belirtmek istiyorum: Saym Hocam Prof. Dr. E R E N ' i n 
açıklamalanm dinledim, çok memnun oldum. Diğer arkadaşlar da izahlarda bulundular. Fakat, benim 
hayretimi mucip olan, daha ziyade "Mazbut vakıflar, eski vakıf lannnzdır" denildi. Biraz son-
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ra yapacağını izahlardan da anlaşılacakür ki, ne Medenî Kanunumuzda, ne Borçlar Kanununumuzda 
ne de yeterli olandc 2762 sayıh vakıflann tatbikat kanunu diyebileceğimiz kanunda, eski vakıflarla 
alâkah, ister işletme açısından, ister idare açısından ciddî mânada yeterli hükümlerin bulunmadığı 
açıkür. Medenî Kanun'un yürürlüğe girmesiyle ilgili tatbikat kanununda da, borçlara. Medenî K a -
nun'a ve benzeri mevzuata aykın olan hükümlerle Mecclle'nin ilga edildiğini, geriye kalan kısımlan. 
yani eski mevzuat ımızın eğer ihtiyaç duyulursa yürürlükte olduğunu, dünkü tebliğimde ifade 
etmiştim. 

Tekrar ifade ediyorum. Bugünkü hukukumuzda, özellikle vakıf hukuku açısmdan, eski huku-
muzla olan baglanmız kopmamışur. Bunun kopması da mümkün değildir. İster Yargıtay'ın karar
larına, isterse içtihadı birleştirme karaılanna müracaat edildiğinde, eski hukukumuzdaki vakıf mües
seseleriyle alakalı çoğu konularda, yine eski hukukumuza müracaat edildiği, ister istemez görü-
lecdctir. Bunu özdl ik le ifade edeyim. 

tkinci husus da şu: Maalesef iki gündür, her ne kadar yetcrii dinleyici bulunmasa da, çok güzel 
tarüşmalann yapıldığım, i lmî tebliğlerin sunulduğunu ifade edeyim. Bazan vakfın aleyhinde, bazen 
İdiinde cümleler sarf edildiğini de gördük. Elbette ki ilmi bir tartışmadır, olağan karşılamamız icap 
ediyor. Fakat ben, şu tespitlerimi de ifade ederek tekliflerime geçeceğim: 

Fuat KÖI^ÜLÜ'nün ifadesi ile Bau âlemine hayran olduklan için Batı'dan gelen her şeyin iyi, 
tslam âlemine ait her şeyin kötü olduğunu maalesef bu şekilde müdafaa eâen, ileri süren, müstakil 
görüş ve vnnkil kabiliyetinden mahrum olan ilk Avrupalılaşma taraftarian, vakıf müessesesi aley
hinde, özel l ikle Tanzimattan itabarcn bir fikir oluşturmaya gayret etmişlerdir. Bu bir gerçektir. Bu
nunla beraber, Tanzimat devrinde bu görüş o kadar ileri gitmiş ki. bir ara vakıf hukukuyla ilgili 
araşurma y^>an değerli Nazif Bey'in de tespitleri var bu konuda. Vakıf müessesesinin kaldırılması 
hususunda tddifler bile yapılmışur. Ancak, vakıf müessesesinin 19 uncu asırdaki perişan vaziyetine 
bakarak, bu müesseseyi mahkûm etmek, kanaatime göre sübjektif ve doğmatik bir telakkidir. 

Yine, Mustafa Nuri Paşa'mn yerinde tespitiyle her asır insanlanmn zamanlannda meydana ge
len foıal ıklann sebeplerini geçmişlerine isnat ederek suçsuzluklanm ispata kalkışmalan, maalesef 
alışılmış bir dunundur. Fakat, unutmayalım ki, tenkit edilenler Inzim dedelerimizdir. Biz de, bir gün 
tenkit edilecek dedeler haline mutlaka geleceğiz. Onu ifade edeyim. 

Şimdi, asıl mevzuya geçiyorum. Nazif Bey, çok isabeüi bir tespitte bulundular. Dediler ki, 
"Aksayanyönlerden birincisi mevzuattır; ikincisi siyasîdir; üçüncüsü iktisâdidir." Elimde, şu anda 1. 
Vakıf Şurası'mn hazırlamış olduğu güzel bir tasan var. Gördüm, elimde fotokopisi de var, bu tasan, 
vakıf kurumu hakkmda kanun tasansı ifadesini kullanıyor. Ben bu konuda bir izah getirmek istiyor
um. Mesela, 1926 tarihinden önceki vakıf mevzuaumıza bakuğımızda, iki çeşit hukukî düzenlemenin 
olduğunu görüyoruz. Misal vereyim, 1297 tarihli, yani 1880 tarihli nizamname, evkaf teşkilaönı 
düzenler. 1330. yani 1912 tarihli nizamname, yine evkaf teşkilatmı düzenler. 1280. yani 1863 tarihli 
nizamname ise. evkaf tcşkilaumn yanmda, bazı vakıf hukuku hükümlerini de ihtiva eder. Gördüğüm 
kadanyla, 1985 tarihindeki vakıf haftası sonrasında hazırianan bu tasan, maalesef, sadece Vakıflar 
Kurumu Hakkmda Kanun Tasansıdır. Halbuki, Sayın Fikret E R E N Hocamm da özellikle ifade ettiği 
pW, vakıf mallann işletilmesi, vakıf mallann iktisadî açıdan geliştirilmesi, kısaca vakıf mallaria ilgili 
tasarruflarla ilgili hususî bir kanun hazırianmasmda zaruret vardır. 

Hocam dedi ki . "Kıyas yoluyla bu kamu mallarına jey yapılmalı" şunu ifade edeyim; Değeri! 
dinleyiciler, bizim, kıyas yolundan da öle, geçmişle 900 senelik bir mazimiz var. Ecdadımız. 3 mah 
ayn statüye tabi tuünuştur. Tebliğimde ifade ettim. Birincisi, yelim malıdır. İkincisi vakıf malıdır. 
Üçüncüsü, Beytülmal mah, yani devlet malıdır. Dolayısıyla o ki vakıf müessesesinin asıl menşei bi
riz, yeni yapılacak düzenlemede, bu mânâda vakıf mallanna ail hususî hükümler muüaka tespit edil-
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melidir. Bu Medenî Kanun veya Borçlar Hukuku'na istisnaî hükümler koymak şeklinde değil; çünkü, 
hem Medenî Kanunumuzun, hem de Borçlar Kanunumuzun hem menşei, hem de hazu-lanış zihniyeti 
maalesef tamamen Batıhdır. Bize kısmen uydurulmuştur, ama, yeterli değildir. 

Bu sebeple hem 1985 yılında hazırlanan, Vakıf Şurası neticesindeki kanun tasansı eksiktir. Şu 
açıdan tebrike şayan: Otonom sistem, vesaire, teşkilat açısından çok güzeldir. Y a , iki kanun 
hazııianmahdır, biri vakıflar kurumu kanunu tarzında, ikincisi, ki eski hukukumuzda Ahkâmı Evkaf 
olarak ifade ettiğimiz, vakıf hukuku hükümleri ayn bir kanunda mutlaka düzenlenmelidir. Benim teb
liğimde ifade ettiğim görüşler, bu hususta incelenmelidir. 

Bu genel mülahazadan sonra, şimdi yapılan tekliflere bakıyorum. Sayın E R E N Hocamın tek
lifleri başta olmak üzere, teklifler gayet makul ve güzel. Hiçbirine itiraz etmiyorum; ancak, neden bu 
eski vakıflar hakkında eski vakıf hukukuna da müracaat edihnedigine şaşıyorum. Ben bir misal ve
reyim, hükmî şahsiyet konusunda, bazı tartışmalar bulunmakla beraber, eski hukukumuzda bütün 
mazbut vakıflann her biri, ferden ferda hükmî şahsiyete sahiptir. Yani bu görüş, eskiye dayanan, ma
ziye dayanan bir meşruiyet gerekçesine de sahiptir ve yerinde bir tespittir. Buyurduğu gibi, şu anda 
Vakıflar Kanunu'ndaki ifade hukukî olmaktan Öte, hukuka karşı bir tabir olduğunu burada tekrar 
ifade ediyorum. Bu birinci husus. 

İkinci husus. Vakıf Guraba Hastanesi' nin kurulması hususunda, gaye yorumu konusu, her ne 
kadar günümüz hukukuna göre yapıldı, güzel bir tespit, doğrudur, bununla da gidilebilir neticeye. 
Ancak, bu vakıf eski bir vakıfür. Eski hukukumuzda da, vakfiyedeki şartlann yorumu hususunda da, 
özel bir hukuk dalı teşekkül etmiştir. Örnek vereyim, Ömer Hihni Efendi'nin Ahkâmül Evkafına 
bakınız, vakfiyedeki şartlann yorumu, az da olsa, bazı belli kaidelerie izah edilmiştir. Halbuki, vakıf 
kitaplannda, hemen hemen 100 sayfaya yakın bu konu, nasıl açıklamr, nasıl yorumlamr, özel olarak 
izah edilmiştir. Günümüz mevzuaünda hüküm olmadığına göre, en azından bilgi kaynağı olması 
hasebiyle eski vakıf hukukunun gaye ve şarüaria ilgili yorum kaidelerine müracaat etme mecburiyeti 
vardır. Ben bunu tebliğimde de ifade ettim. Mesela Vakıf Guraba Hastanesi, eski hukukumuza göre 
bir vakfın gayesi değiştirilemez. Ama, bunun istisnalan vardır. Zaruret haline gelirse, gayeyi teyit 
eden bir maksat olursa, mahkeme karanyla değiştirilebileceği ifade edilmiştir. Bunu, bütün vakıf k i 
taplannda görmek mümkündür. Bu bir. 

Aynca, Vakıf Guraba Hastanesi'ne bağlı olarak bir üniversitenin kurulması, iki şıkla müm
kündür. Bu önemli bir husus. Birincisi, ya finansmam o vakfa ait gelirlerle temin edilir, karşılanır. 
Bu durumda, mevcut gaye ortadan kaldınlmıyorsa, gayenin değiştirilmesi mevzubahis değildir zaten. 
Buna eski hukukumuzda tashihi vakıf müessesesi denilmektedir. Yani, vakfm mevcut gayesi kaldı-
nlmıyor, hastahane olmaktan çıkanimıyor. Onu teyit edecek yeni bir gaye getiriliyor. Bu müessesenin 
sımn yoktur. Gaye değiştirmeyle alakası da yoktur ve vakfiyedeki şartlarla ilgisi de yoktur. Bu birinci 
husus. 

Şayet, kurulacak üniversitenin finansmam, başka vakıflann gelirleriyle karşılanacaksa, -öyle 
zannediyorum ki şu anda o söz konusudur- bu durumda vakfa ilhak müessesesi gündeme gelmekte
dir. Bu da, gayenin değiştirilmesi demek değildir. Mesela, Osmanh Devleti zamanmda iki tane öneml i 
tatbikat yapılmıştır. Dün de arz ettim. Birincisi, Darüşşafaka Vakfi'dır. Darüşşafaka Vakfı, gelirleri 
harcanarak mevkufun aleyhleri, meşrutün lehleri bulunmayan vakıflar, -ki bunlara evkafı münderisc 
denmektedir- bunlann gelirleri, muüak bir hayrî maksat... Önemle ifade ediyorum, eski hukukumuz
da vakfın en önemli gayesi kurbettir, yani, hayrî maksat olarak ifade ediyomz, Allah'a yaklaşmak 
üzere, sevap ve ibadet kabilinden bir fiil olarak ifade ediyomz. Maarif hizmeti, Osmanh Hukukçulan 
taraflndan bu gayeye en uygun gaye olarak ifade edilmiştir. Darüşşafaka bunun misalidir ve evkafı 
münderisenin bir kısım gelirleri de, sıbyan mekteperine tahsis edilmiştir. Bu gaye ile hareket eden 
Şeyhülislam Hayri Efendi, öyle zannediyorum ki Küçükçekmece'deki vakıf araziler üzerine, bir 
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görüşe göre de Anadolu yakasındaki vakıf arazi üzerine ileride 50 bin kişilik olması muhtemel olan 
bir vakıf üniversiteyi kurmak üzere mazbatayı hazıriamışür. Bunu da özellikle ifade etmek istiyorum. 

Bu bakımdan, Vakıf Guraba Hastanesi'nin ve benzeri yapılacak yeni üniversitelerin kurulması 
için, zaten günümüz hukukunda hüküm olmadığına göre, eski hukukumuzun hükümlerine; yani vak
fiyedeki şartlann zorunluluk kaidelerine müracaat etmek bizi müspet neticeye götürecektir. 

Ben fazla uzatmayayım; çünkü uzattım. Bir cümle ile şunu söylemek isliyorum: Mesela 
Saraçhane'deki çok eski bir medrese, karikatürcülere tahsis edihniştir. Yani, bu gaye değiştimıesi 
d e p midir? Aynca yine. Vakıf Guraba Hastanesi'ne ait önemli arazinin bir kısmı, şu anda Çapa Tıp 
Fakültesi'ne tahsis edilmiştir veya işgal edihniştir. Yani, bu meselede Nazif Bey'in "Siyasîproblem" 
dediği budur. Çifte standart söz konusudur. Yoksa, ehil olanlara müracaat söz konusu değildir. 

Bir de, şu konuyu ifade etmek istiyorum: Önemli bir husus olarak görüyorum. Efendim, 
teşkilat hususunda, otonom yapı hususunda ben teklifimi belirtmiştim. Hatta, "Sadece Vakıflar Genel 
Müdürlüğü'nün otonom bir yapıya kavuşturulması değil, vakıfların 900 küsur senedir Diyanetle olan 
yakın organik bağı sebebiyle. Diyanet teşkilatı da otonom bir teşkilat haline getirilmeli ve bu iki oto
nom teşkilat arasında da bir organik bağ kurulmalı" dedim. Bunun en önemli sebebi, amme vic-
damnda meşruiyetini kazandırmak içindir. Bu gayet açıkur. Bir Diyanet Vakft'nın, kısa zamanda bu 
kadar gelişme göstermesi de, dediklerimizin delilidir. Eğer, vakıf teşkilatmın halka mal edilmesi iste
niliyorsa, bu yolda düzenlemeler muüaka yapılmalıdır. Bu konuyu uzaünıyomm. 

Bir diğer önemli husus da, vakıflarda tevliyet, yani idare nezaret ve genel olarak mahkemelerin 
kontrol hakkıdır. Bu konu, dünkü tebliğlerde bazan birbirine kanşünidı, bazan "Acaba nasıl olur" 
denildi. Bu konuda da, eğer günümüz hukukunda yeterli hüküm yoksa, yine eski hukukumuzdan is
tifade edilerek, yeni düzenlemelere gidilmelidir. Şunu ifade edeyim: Vakıflar üzerinde, -iki cümle ile 
bağlayacağım- eski hukukumuzun hükümlerine göre, yani vakıf hukunun hükümlerine göre, iki çeşit 
kontrol hakkı vardır, idare hakkına tevliyet, müteveUilik diyoruz, ona kanşmıyoruz. Birincisi, vela
yeti ammeden doğan kontroldür, yani, kamu velayetinden doğan bir konüüldur. İkincisi ise, velayeti 
hassadan doğan bir kontroldür, yani, hususî velayet. Hususî velayete misal, vakıf kurulur, mütevelli 
tayin edilir, bir de o mütevellinin tasarruflannı kontrol etmek üzere, nezaret görevi ihdas edilir. Yani, 
kontrol, teftiş demektir bugünkü tabiriyle. Ve, nazır tayin edilir. Vakıflar Genel Müdüriüğü, -Şu an
daki ifadesiyle demiyorum; çünkü eski devam ediyor, herhalde bugün de geçerli- mazbut vakıflar 
üzerinde umumî nezaret ve müteveUilik hakkı vardır, bu mânâda teftişini yürütmektedir. Ama, bu de
mek değildir ki Vakıflar Genel Müdürlüğü'nün teftişinden uzak veya azade kalmayı başarmış vakıflar 
üzerinde acaba kontrol hakkı yok mu? Vakıflar Genel Müdüriüğü'nün yanında, mahkemelere de 
kontrol hakkı tanınmıştır. Buna biz, velayeti ammeden doğan nezaret hakkı diyoruz. Mesela, elimde 
benim, müstesna vakıflar var. Şu, Konya Şeriye Mahkemesi Kadılığına gönderilen bir fermandır. 
Önemü bir husus, vergi ile i lgi l i beyanatta bulunan arkadaşa çok teşekkür ediyorum, cidden istifade 
ettik, mesela bugün, "Kamu y a r a r ı n a " denilerek vergiden muaf tutulan vakıfların sayısı alabil
diğine artmaktadır. Ben, fazlaca artmasına taraftar değilim. Çünkü, suistimal, yani vergi alınması de
mek, bir nevi ciddî mânâda kontrolü demektir. Siz vergiden muaf tuttunuz mu, teftişten de muaf tut
tunuz mânâsına gelir bu. İster istemez böyledir. 

Bitiriyorum Sayın Başkanım. Osmanlı Devleti zamanındaki tarihî tatbikata bir nazar edelim, 
Osmanlı Devleti zamanında vakıf kurulmuştur, ister sultanlar, ister padişahlar, kim olursa olsun, 
ama, mutlaka vergiye tabi tutulmuştur. Bunun, Tanzimat dönemine kadar 8 tane istisnası vardır. Biz 
onlara, müstesna vakıflar diyoruz. Ama, şu fermandan anladığımıza ve kayıtlardan öğrendiğimize 
göre, bunlar da yine, mahkemenin kontrolü ve teftişine tabidirier. Bir zaman 14'e çıkanimıştır bazı -
bugünkü tabirle- siyasî baskılaria. Sonradan bakılmıştır ki , suistimal ediliyor. Tekrar 8'e indirilmiştir. 
Tekrar 20 küsura çıkanimışür, tekrar 8'e indirilmiştir. Hadise budur. Dikkatlerinize arz ernıek istiyo-
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rum. 

Son olarak, dün Saym Genci Müdür dedi ki, "Bir kısım zürri vakıflar var elimizde, masrafını 
biz yapıyoruz, gelirini onların evlatlarına veriyoruz" Ben araştırdım. "Acaba bu konuda bir 
düzenlemeye gitsek. Tabiî, sadece mevcut mevzuata göre değil de, bir de amme vicdanında meşruiyet 
kazanabilmesi için, yani. Vakıf esprisine uygun olur mu? Tespitim şudur: Şu anda da elimde belgeleri 
ve kaynaklan var. Bu tür vakıflarda, mütevellinin maaşı dışında -o da tartışmalıdır- tamir masraflan, 
vakıftan yararlananlara dağıülacak olan gelirlerden önce gelmektedir. Eğer, yeni yapılacak hukukî 
düzenlemelere, özellikle vakfiyedeki şartlann yorumuyla ilgili kaideler arasına böyle bir hüküm dc, 
modem bir düşünce ile, yeniden ele alınarak konulursa, bu problem halledilecek kanaatindeyim. 

Saygılanmı arz ediyomm. Vaktinizi aldığım için özür diliyorum. 

BAŞKAN — Efendim, teşekkür ederim. Sayın AKGÜNDÜZ. 

Efendim, panelimizde 4 üniversite mensubu değerli bilim adamının konuşmalanm dinledik. 
Zannediyorum çok değcrii bilgiler aklardılar bizlere. Ben, zamamn geçmesi nedeniyle fazla uzatma
dan; ama, hafızalarda biriikte kalabilmesini belki temin edebilir maksadıyla değerli konuşmacılann 
konuşmalanmn ana hatlanm, çok özel bir şekilde, birkaç dakika içinde arz etmek istiyorum. 

Ama, ondan önce, panelden önce, çok değerii hocamız Profesör Sayın ZAİM'in tebliği de gel
di yazılı olarak, onu daha sonra etraflıca okuyacağız, yararlanacağız. Bazı tespitlerine de çok kısa ola
rak değinmek isriyorum, birkaç tanesini ifade etmek istiyorum. Efendim, diğer panelist arka-
daşlanmızdan bazılan da, benzer ifadelerde bulundular, ama, değerli hocamız vakıflara bir otonom 
hüviyet kazandıniması hususunu özellikle vurguladılar. Zannediyorum önemli bir konudur. 

Keza, kiralama, takas konulannda ihtiyaçlara uygun bir düzenleme getirilmesini tespit ettiler, 
önerdiler. 

Bir önemli konu, kayıplar bakımından kiralann tahsilinde gecikme faizi şartlara uygun hale ge
tirilmelidir dediler, fevkalade önemli bir noktadır. Zannediyorum, üzerinde durulması lazımdır. 

Keza, vakıflan bizim ülkemizde, bir bakıma kamu hizmeüerinin görülmesinde, devlete 
yardımcı bir hüviyet taşıyor kabul edilebilecek olan vakıf maUannın devlet mah imtiyazıyla korunması 
önerisinde bulundular. Zannediyorum, fevkalade isabetli bir görüştür. 

Aynca, her kurumda olduğu gibi özellikle bu kurumlan yürüten, denetleyen, bütün yüklerini 
sırüayan işçilerin istihdamında, fevkalade önemli parasal sorunlar olduğunu ifade ettiler. Bir yeni per
sonel politikasının ele alınmasını buyurdular. 

Tabiî bunlan, takdirierine arz ediyoruz yetkili kişilerin. İçimizde, değerli bir parlamenterimiz 
var. Kendilerinden, teşrii organa burada konuşulanlann sözde kalmaması için, en azından bir mesaj 
olarak mümkünse iletilmesini istirtiam ediyonız. Kendileri lütfettiler burada bulunuyoriar. Değerli ar
kadaşımız da biraz tenkit getirdi, ben katılıyorum ona. Yani, birtakım şeyleri biz bize konuşur, netice 
istihsal edemezsek, hiçbir şeyi halledemeyiz. Biz konuşuruz, bürokratlar olarak, ilim adamlan olarak 
fikrimizi söyleriz. Yanlış olanlar bulunabilir, tashih edilmelidir; ama, doğru olanlar da süzgeçten 
geçirilerek nihaî saflıaya intikal ettirilmelidir. Bu da devletin görevidir. Belki hükümetin görevidir. 
Bunu değerii parlamenterimizin şahsında arz ediyomm efendim. 

Bundan sonra, çok kıymeüi arkadaşım Profesör EREN'in tespitlerim ana haüanyla arz ediyo
rum. Sayın EREN de, vakıflann otonom bir kuruluş olması hususunda ısrariidır. Vakıf üniversite
lerinin açılması hususunda ısrariidır. Vakıf mallanmn korunmasına dair mevzuat değişikliği yapılması 
hususunda ısrariidır. Ve fevkalade veciz, ifade ettiği bir husus daha var, hukuk dışı ifadeler buyurdu 
ki doğrudur. Özellikle mazbut vakıflardaki bu hukuk dışı ifadelerin düzeltilmesini önerdiler. Kendi-
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sine kaülıyonız, teşekkür ediyoruz. Dikkate alınacağını umuyoruz. 

Değerli YEDİYILDIZ Hocamız, demin ifade ettim, konuşmalar ve çalışmalar sözde kalmasın, 
özellikle siyasî organda akis bulsun buyurdular. Kendilerine katılıyoruz. Fevkalade güzel ifade ettiler. 
Bir de, kanunlann acaba amir hükümlerini işletiyor muyuz, burada birtakım eksikliklerimiz var mı, 
bu konuda daha dikkatli olmamız lazımdır buyurdular. Bu da, dikkatlerinize, bilgilerinize sunuluyor. 

Sayın Doçent ÇEVİK, -dcgerii mcsIcktaşımdır, aynı fakülte mensubuyuz- demin mültefıt laf
larda, ifadelerde bulundu, teşekkür ediyorum kendisine. Layık değiliz ona tabiî. 

Efendim, 1985'teki tasarıya eklenmesi gereken bazı hususlann bulunduğunu ifade ediyor, ta
san eksiktir buyuruyor. Bunu incelemek lazım; ne eksiktir, ne değildir dikkat etmek lazım. Vakıflar 
Araştırma Enstitüsü açılmasına taraftar olduğunu ifade etüler. Keza, vakıf üniversitelerinin açılmasım 
ifade ettiler. Şahsen ben de bu görüşe katılıyorum. Hcrtıalde bir müslihane yol bulunabilir. İnsanlar 
daha anlayışla hareket edebihr diye umuyorum. Mazbut vakıflaria ilgili bazı görüşler serdcttiler. Sayın 
EREN'in görüşlerine katıldılar. Tekrar etmiyorum. Ama bir nokta var, ticarî işletme işleten 
vakıflardaki mevzuata açıklık getirilmesi hususundaki önerisi önemlidir. Bunu da dikkatten uzak tut
mamak lazım. 

Sayın Doçent AKGÜNDÜZ, çok güzel, veciz, muhtevalı, bilgili konuşmasıyla bazı öneriler 
getirdi. Bazılannı biraz anlayamadım; ama, kendisiyle bilahare konuşacağım. Çünkü, mazur görsün
ler, büyük bir ihtimalle ben büyük bir eksiklik içindeyim bu konuda. Şu öneriyi getiriyor, buna 
kaüiraamak mümkün değil: Vakıf müessesesine sahip çıkalım. Gerçekten vakıf, Türit toplumu için 
fevkalade manevi, maddî her yönden devlete yardımcı kurumlar olarak fevkalade önemli bir kurum
dur. Bu kuruma sahip çıkılmabdır. Tabiî, çok net bir önerisi var. Vakıf mallannın tasarrufuyla ilgili 
özel bir kanun gereklidir ve çıkanimalıdır. Sa>an mebusumuz, sizin bilgi ve takdirierinize arz ediyo
rum. Kusura bakmayın size hitap ederek söylüyorum. Yine kendileri, 1985 tarihli tasannın eksik 
olduğunu ifade ettiler. Tekraren söyleniyor, buna çok dikkatle bakmak, dikkatle ele almak lazım. 
Yeni vakıf üniversiteleri için eski mevzuata müracaat edilmelidir buyuruyorlar. Oradan da yarar-
laralmahdır, diyorlar. Aynca da. Sayın ZAİM Hocamızın başlangıçta ifade etlikleri otonomi olayım, 
kavramım, belki başka bazı kurumlarada teşmil etmek suretiyle dile getiriyoriar. 

Efendim, olay bundan ibaret. Umuyorum yarariandık. 

Bu paneli kapatmadan önce, gerçeklen vakıflann yıllardır haftalarını düzenleyen ve bu konu 
üzerine ilgi celp eden, ışık tutan değcrii yönetime. Vakıflar Yönetimine teşekkür ediyorum ve bu lop-
lanüyı kapatmak üzere. Genel Müdür Sayın Şener MACUN'u davet ediyorum. 

Buyurun Sayın MACUN. 

Prof. D r . Bedri GÜRSOY — Bize söz vermeyecek misiniz Sayın Hocam. 

B A Ş K A N — Efendim, bize aynlan zaman geçti; ama, sayın yöneticiler lülfederier.sc, size de 
kısaca fikirlerinizi açıklamak üzerc söz vereyim. 

Prof. Dr . Bedri GÜRSOY — Teşekkür ederim Sayın Başkan. 

Efendim, ben, bir tesadüfle bundan beş-alü celse evvelki vakıflar toplantısına katıldım. O gün
kü panelistlerden, konuşmacılardan birisi -panelist sözcüğünü çok seviyorum, onun için ben de bu 
sözcüğü kullananlara uyarak aynı şeyi tckrariayayım- gelmemişti, Çağdaş Toplumlarda Vakıf konu
sunda bir konuşma yapacaktı. Başkan benim adımı ileri sürdü, çıktım orada bir konuşma yaptım bu 
konuda. O vakitten beri davetiye de geliyor, katılma fırsatını da buluyorum. Bir kere daha bu toplan-
üyı tertipledikleri için hem Vakıflar Bankası'na, hem Vakıflar Umum Müdüriüğü'ne tebrik ve tcşck-
kürierimi sunuyorum. Bülün konuşmacı arkadaşlara da teşekkür ediyorum. 
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Efendim, 1926'da Medenî Kanun kabul edilince, Şeriye Vekâleti ilga edildi. Şeriye Vekâleti' 
nin ilgası üzerine şahsın hukukuna bakan bu mahkemelerin elinde kalmış iki kaynak açıkta kaldı. B i 
risi, dullara ve yetimlere ilişkin, eytam ve eramile ilişkin paralardı. Birisi de vakıf paralarıydı. Eytam 
ve eramile ilişkin paralar. Şükrü SARAÇOĞLU, Mahmut Celal B A Y A R gibi hepinizin bildiği isimle
rin, Türiciye Cumhuriyeti'nin kurubnasında emeği geçmiş insanlann teklifleriyle Emlak ve Eytam 
Bankası adı alünda bir bankamn kurulması için tahsis edildi, bunlardan yarariamidı. Geriye kalıyordu 
vakıf paralar, bunlara kimse "Ne yapal ım?" diye bir çare bulamadı. Ta, ki 1950'lerin ortasına ge
linceye kadar. 1950'lerin ortalarında, saranm ki Medenî BERK'in de katıhmlanyla, yardımlanyla bu 
Vakıflar Bankası kumldu. 

Bu tarihî hususu hatırlattıktan sonra, bir hususu arz edeceğim. Benim babamın da hocas ıymış 
Hakkı Paşa, her zaman sitayişle bahseder, rahmetle anardı. Meşrutiyet devrinin ricalinden. Babamın 
kitaplan arasında, onun bir kamu hukuku kitabı vardı. Ben de meraklı delikanlı olarak ona ilk 
baktığımda, okuduğum ilk cümlesini hiç unutamam. Diyordu ki. Hakkı Paşa, "Şuabat ı muhtelife! 
devlet bir küldür" ilk cümlesi budur. Devlet tektir, bütün kurumlar bu teklik içerisinde erir. B i r 
bağımsız kurum, bir bağımsız kurum daha, bir bağımsız kurum daha... O vakit insana sorarlar, "Pe
ki devletiniz nerede kaldı?" derler. Şimdi, vakıflan da acaba devlet kavramı içinden ay ınp ba
ğımsız bir şey haline getirelim tezini savunan aıicadaşlara, meseleyi düşünmeleri için arz ediyorum. 

Gelelim bir başka konuya. Efendim, bir Fransızca darbımesel var, diyor ki , " lö miyo, 
elenömi düblya" Mânâyı celili şudur: E n iyi, daima iyiyi öldürür. Şimdi, bunu niye söyledim; hep 
en iyiyi düşünmekten, acaba iyiyi nasıl elde ederiz konusunu çoğu zaman biz ihmal ederiz. Hele bu, 
benim de bir zamanlar emek verdiğim akademik çevrede, çok görülür. 

Sayın YEDİ Y I L D I Z söyledi, bugünkü kanunlarda mevcut olan şeyleri acaba iyi iş letebil iyor 
muyuz? Buna bir bakalım. E n iyiyi tabiî arayalım. Hayat, daha iyiye, daha güzele , daha hakl ıya 
doğru sürekli gidiştir. Bunda hiç sarsılmayalım, devam edelim; ama, bir de, acaba mevcut imkânlan 
iyi kullanıyor muyuz, buna da bakmayı ihmal etmeyelim. E n iyiyi araricen, iyiye can çekiştirmeyelim. 

Bunu niye söyledim; efendim, vakıflann elinde büyük mal variiğmın, büyük kıymeüerin bu
lunduğunu pek değerli meslektaşlanm ifade ettiler. Daha evvel de bu toplantılara katıldığımda, her
kesten duyduk. Peki, acaba bu vakıf mallar, hazır bir de Vakıflar Bankası diye bir mâli kuruluşumuz 
varken, birisi tabiri caizse Arsa Ofisi gibi hareket edip, kıymetlerini ortaya koyup, öbürü de mali kay
naklan harekete geçirerek, acaba Türk toplumu için yararlı ve kamu yaranna uygun yeni eserler yapa
mazlar mı? Bu düşünceyi, katıldığım bundan evvelki toplantılardan birisinde de ifade etmiştim. O va
kitten beri, bu doğrultuda yapılan bir şeye rastlamadım. Çünkü, vakıf demek, bir servetin emri hayra 
tahsisi demektir. Bir servetin, bir varhğın hayırlı bir iş için kullanılmasıdır, adanmasıdır. Peki, hayırlı 
şey nedir? Hayırh şey de, kamu yaranna olan iştir. Bir toplumu oluşturan 55 milyon insamn yaran 
demek değildir kamu yaran, onu aşar. Çünkü, kamu yaranmn içine, gelecek nesiUer de girer. Öyley
se, biz bu kadar geniş bir kapsamı olan kamu yarannı gerçekleştirmekte, şu en iyiyi düşünüıicen, iyi
leri nasıl kullaranz düşüncesi doğmltusunda, bu darbımeselin öğrettiği fazilet doğrultusunda meseleyi 
ele alalım derim. 

Fazilet, iffet iyi şeylerdir. Ama, bir kadımn iffetli olması için, aduim iffet olması; bir kişinin de 
faziletli olması için, adımn fazıl ohnası şart değildir. Şimdi, durup dururicen bunu niye söyledin? di
yeceksiniz. Şunun için söyledim: Camm efendim, yani ille de vakıf üniversitesi kurulursa, eğ i t im 
alamndaki vakıf faaliyetleri ulaşacağı en üst düzeye ulaşır diye bir şey bendeniz düşünemiyorum. 
Pekâla, bugünkü sistem içerisinde eğer o vakıf kaynaklar amaca uygun kulamhyorsa, adı üniversite 
olsa da olur, olmasa da olur. Adı iffet olsa da olur, olmasa da olur. Mühim olan iffetli olmaktır, yahut 
faziletli olmaktır. 
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İki hususu daha arz ederek huzurunuzdan çekileceğim. Bir tanesi: Mühim olan Hakk'a inan-
makür. Bir kutsal kitabm emirleri ortadayken, kimse bununla amel etmiyorsa, o kutsal kitabm varbğı 
sadece kitaplıklan süsler. Mühim olan, Hakk'a inanmaktır. Eski hukuk, yeni hukuk deyimini de, 
eğer çok değerli, istifadeyle tebliğim dinlediğim genç hukukçumuz bana müsaade ederlerse, ben de 
şeyden sonra Paris'te hukuk tahsili gördüm; ama, hayatımı iktisat, maliye okutarak geçirdim. Yani, 
hayaüra dericen, hayaumın faal alanım. Evet, efendim, hukukun yüce amacı, -öyle öğretmişti bize 
rahmetli hocamız Ebul Ulemagi- toplumun huzurudur. Bu huzuru sağlayıcı nitelikteki her kural, eski 
hukukla da olsa hukuk kuralıdır, yeni hukukla da olsa hukuk kuralıdır. Bu amaca uymayan kural, 
eski hukukla da olsa batıldır, yeni hukukla da olsa geçersizdir. Bunu belirttikten sonra, şu hususu da 
arz edeyim: MeceUe'nin ahkâmı umumiyesinde bir cümle var, diyor k i , "Ezmanın tebeddüliiyle 
ahkâm tagayyür eder" Yani zaman değişmişse, hâlâ bu böyleydi eskiden deyip, hele bunu da bir çeşit 
"Şanlı ecdadımız her §eyi ah ne iyi yaptılar. Biz onlara ulanamıyoruz" gibi bir tahassür içerisinde ifade 
ederlerse, buna karşıyım. Çünkü, Türk toplumunda daha iyiye, daha doğruya, daha haklıya, daha 
güzele gidişin sonu gelmeyecektir. Bu bir ebedî akıştır. Hepimiz, bu akışın içerisinde mücadele ede
cek kişiler olmalıyız. Öyleyizdir de ve bugünkü Türk toplumunda, insanlann hayra yönelik tahsis et
tikleri mal variıklan hiç de eskilerden geri kalmaz. Televizyon hep bunlan söylüyor. 

Temenni etmek islerim k i , bu Vakıf Haflası'nda, okul yaptırmış. Savunma Vakfı'na bağışta 
bulunmuş vatandaşlann isimlerini de, bir fırsaüm bulup zikredelim; çünkü, bu teşvik olur. 

Sayın Başkamm, acaba müsamaha hududumuzu çok mu aştım? Size de lütfettiğiniz 
müsamahadan dolayı şükranlanmı arz ederek, hepinize saygılanmı sunuyomm hanımefendiler, beye
fendiler. 

B A Ş K A N — Efendim, Sayın Hocamız GÜRSOY'a teşekkür ediyoruz, katkılarından dolayı. 

Ben, Sayın Genel Müdürü iki defa rahatsız eltim, zamansız rahatsız etüm kusura bakmasınlar, 
saym hocamızm haünm kıramadık, biraz prosüdür, yöntem değişikliği yapük. 

Buyunm Saym MACUN, lütfedin efendim. 

Ş e n e r M A C U N (Vakı f lar Genel M ü d ü r ü ) — Değcrii misafirler, iki gün boyunca, 
değeıii bUim adamlannm ve uygulayıcılann, gerek tebliğ sunarak, gerek tartışmalara kaülarak yapük-
lan katkılardan dolayı leşekkürierimi arz ediyorum. 

Vakıflar Genel Müdüriüğü olarak, arkadaşlarımız gerekli notlan, tekliflerle ilgili gerekli not
larını aldılar. İnşallah önümüzdeki yıl biraz daha mesafe alarak karşınızda olacağız. 

Sayın YEDİYILDIZ'm ve onun doğrultusunda Saym Hocamın da, yaptıklan tenkilleri unut
muyorum. En iyisini yapacağız derken, hiçbir şey yapmadan karşınızda olmayız inşallah önümüzdeki 
sene. Bir mesafe almış olarak gelmenin gayreti içinde olacağız. 

Hepinize saygılar sunanm. 
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